
Ara que ja ha passat l;i 
ilaca del cenccnari, 
rAjLintamcnc ¿c 

Girona es mustra molt caiit a 
l'hora de parlar d'tuia data 
d'übertura del Musen del 
Cinema, hasicament per un 
pn)l"ilema de íinaní^ament. El 
projectc té un cose d'uns 400 
milions que, segoiis la idea 
inicial, liaurien d'aportar a parLs 
iguals l'Ajuntament, la 
Diputació, el Departainenrde 
Cultura de la Generalitat i e! 
Ministeri d'Obres Púhliqueíi. 
D'aquestes instituciom, i'única 
que ha tet efectiva !a se\'a 
aportaciü en el moment 
d'iniciar les obres és 
rAjuntament. El ministeri ja 
s'ha cumpa unes a apurtar-hi eis 
seus 100 milions, i a í'hora de 
redactar aqüestes línies el 
ministre BOITCU acahava de Jir a 
Girona que racompliment 
d'aqiiest compromís seria ima de 
les darreres coses que taria en el 
seu carree en funcions. El 
president de la Diputació també 
ha expressat la seva \'oluntat de 
participar-hi, encara que no s'ha 
fixat la quantitat, almenys 
oficialment. 1 laparticipaciódel 
Depaitament de Cultura esta 
per concretar, ja i-iue depén LIC 
les -seves disponibilitats 
pressupostáries i de la llargament 
anunciada rciiKKlelació del 
Govem de la Generalitat. 

Davant d'aquest panorama, 
el regidor de Cultura de 
l'Ajuntament, Joan Pluma, 
reconeix que quan es \'a 
plancejar el projecte del Museu 
del Cinema, l'Ajuntament \'a 
creure que la proximitat de la 
data del centenar! ser\'iria de 
catalitzador perqué totes les 
institucions s'hi sumessin de 
seguida. Al final, pero, 
reteméride no \'a suscitar 
l'entusiasme esperat o, si mes 
no, el possible entusiasme va 
topar amb les remudes 
dificultats pressupostáries. Tot i 
aixo, Joan Pluma espera que els 
convenis pendents es puguiíi 
concretar aviat, fet que 
peniietrá, si mes no, tancar el 
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calcndari d'obres i saber de quin 
mal hem de morir. De moment, 
les obres s'han comengat amb 
l'aportació municipal i, en 
pamules del regidor, "anirem 
lent en la mesura que tingiiem 
diners". Fent una mica de 
previsió, si es van conholidant 
les altres aportacions, es podrien 
teñir les 3/4 parts del museu a 
punt a final d'aquest any; "Si 
tenim convenis per firmar no 
haurem d'aturar les obres, i si 
s'haguessin d'aturar tampoc no 
seria cap drama, perqué la 
primera fase és basicament de 
consolidació d'estructures. Ara, 
si podem, ho evitarem". 

La cünstrucció de! Museu de 
Cinema de Girona semblava 
una magnífica ajxirtacii) a la 
celebració del centenari de 
cinema, pero vist des d'un altre 
angle, el projecte és massa 
tmportant per vincularlo només 
a una eteméride. Per aixo, Joan 
Pluma destaca que el museu 
«quadra molt bé en el discurs 
museugratic de la ciutat>' i el fet 
que "una magnífica col-lecció 
que era privada passara a ser de 
tots els ciutadans". Aquest 
(ibjectiu patrimonial és una de 
les raons que \'a motivar 
l'Ajuntament a tirar enda\ant et 
projecte, pero no Túnica. Hi ha 

cambé el fet que sigui un museu 
de caire científicu-técnic, que 
pennet explicar els processos 
físics i tecnológics de la societat, 
i la relació amb el cinema, "un 
discurs absolutament universal 
amb un llenguatge i una técnica 
entesos per totlumi", entes no 
només com a cxhibició, sino 
també "per explicar com la 
imatge s'ha posat en 
moviment». 

Amb el museu, 
l'Ajuntament pretén afegir 
cambé un element positiu «a 
una ciutat que vol ser atractiva 
per a alcres poblacions" i va mes 
enllá \'olent fer de Girona «un 
punt de referencia vinculat a la 
cinematografía». Ara bé, perqué 
aixo siguí possihlc el museu ha 
de ser el centre de confluencia 
de les iniciatives sobre cinema 
que es generin ai seu voltant i 
de difusor «deis aspectes del 
cinema que fins ara no es 
recollien a la ciutat o al seu 
entom», segons el regidor. 

Com a idea del que pot ser 
l'activitat que es generara al 
vültant del Museu del Cinema 
en elfutur cal recordar 
l'experiéncia recent de la 
celebració del centenari a 
Girona. Dumnt iins mesos, totes 
les iniciatives sobre cinema que 

es van fer a la ciutat, coanptant 
les que ja es teien en anys 
anteriors i les que es van 
organit:ar expressament, es van 
aplegar sota el lema del 
centenari. Tot i que 
aparenrmenc el centenari va 
semblar una excusa per aplegar 
activitats disperses que potser 
s'haurien tet igualment, la 
creació d'una comissió amb la 
participació de les inscicucions, 
empreses, assixiacions i enticats 
de Girona vinculades al cinema 
i a la cultura en general va ser̂ 'ir 
per iniciar un dialeg que hauria 
de teñir continuícat. En el si de 
la comissió, l'Ajuntament, la 
Diputació, la Generalitat, les 
empreses exhibidores, el 
CoMectiu de Crítics de Cinema, 
rassociacióCinéríc i la 
Universitat de Girona van 
treballar conjuntament per 
coordinar un calendari 
d'activitacs que va saber 
combinar l'éxit popular amb 
l'interés científic. Joan Pluma 
creu que "la ciutat ha demostrat 
que tenia ganes de celebrar el 
centenari i ho hem fet tots. A 
mes, els pobles cambé han fet 
seva la dinámica que s'ha crear, 
i si en algún lloc de Catalunya 
s'ha celebrar el centenari del 
cinema ha estat a les comarques 
gironines". Mes endavant, amb 
el museu funcíonant, "la gene 
que ha treballat en la celebració 
del centenari ha de veure com 
definir cobleccivamenc un futur 
en tom al cinema. Respecte al 
museu, aquest pot ser un 
exercici molt coblectiu, i 
l'Ajuntament com a institució 
creu que por teñir conipanys de 
\'iatge». La manera COEB s'ha 
celebrat el centenari a Girona 
ha de ser "la rótula que ha 
d'ajudar a engranar els 
esíorî os». 1 sí la data 
d'inauguració del museu 
s'allunya gaire del desembrc del 
95, tampoc no ha d'amoínar 
ningú. Al cap i a la fi, el cinema 
va arribar a Catalunya c! 1896.1 
a Girona, el IS97. 
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